
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL D’ALCALDES/ESSES DE LA COMARCA 
DEL SEGRIÀ

Identificació de la sessió
Núm.: 1/2020
Caràcter: ordinari
Data: 30 de gener de 2020
Horari: de 10:00 h a 11:30 h
Lloc: sala de plens del Consell Comarcal

Hi assisteixen:
David Masot Florensa, alcalde de l’Ajuntament de Maials i president del Consell d’Alcaldes
Alba Cabasés, en substitució de la Sra. Rosa Pujol alcaldessa de l’Ajuntament d’Aitona
Jaume Sanuy López, alcalde de l’Ajuntament d’Albatàrrec
Jaume Revés Esteve, Tinent d’alcalde de l’Ajuntament d’Alcarràs
Josep Maria Gras Charles, alcalde de l’Ajuntament d’Alcoletge
Joan Carles Garcia Guillamon, alcalde de l’Ajuntament d’Alfarràs
Hilari Guiu Sentís, alcalde de l’Ajuntament d’Alfés
Antoni Perea Hervera, alcalde de l’Ajuntament d’Alguaire
Vanesa Olivart, Tinent d’alcalde de l’Ajuntament d’Almacelles
Teresa Malla Aigé, Alcaldessa de l’Ajuntament d’Almenar
Joan Gilart Escuer, alcalde de l’Ajuntament d’Alpicat
Antoni Carré Cuadrat, alcalde de l’Ajuntament de Benavent de Segrià
Jordi Verdú Paijà, alcalde de l’Ajuntament de Corbins
Emma Solans Pérez, alcaldessa de l’Ajuntament de Gimenells i Pla de la Font
Manel Josep Solé Agustí, alcalde de l’Ajuntament de La Granja d’Escarp 
Carme Pinyol Oró, alcaldessa  de l’Ajuntament de Llardecans
Josep Ramon Guillamet Rosell, alcalde de l’Ajuntament de Montoliu de Lleida
Aleix Duaigües Arbonés, 2n tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Sarroca de Lleida
Sandra Marco Casals, alcaldessa de l’Ajuntament de Soses
Maria Virtudes Fernández Sierra , 2a Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Torrebesses 
Jordi Latorre Sotus, Alcalde de l’Ajuntament de Torrefarrera
Joan Carles Miró Puigvecino, alcalde de l’Ajuntament de Torres de Segre
Agustí Jiménez Pérez, alcalde de l’Ajuntament de Torre-Serona
Jordi Figuerol Sarmiento, alcalde de l’Ajuntament de Vilanova de Segrià

També assisteixen:
Sr. Lluís Ridao i Martin, Director de l’Agència Catalana de l'Aigua
Sra. Ma Dolors Tella Albareda, Directora Serveis Territorials de Territori i Sostenibilitat a Lleida
Sergi Fo Pifarré, gerent del Consell Comarcal del Segrià
Cristian Cimadevilla Magrí, interventor del Consell Comarcal del Segrià
Carme Vallés i Fort, secretària del Consell Comarcal del Segrià

Excusen assistència:
Celestí Panavera Altisent, alcalde de l’Ajuntament dels Alamús
Xavier Prunera Cebrià, alcalde de l’Ajuntament d’Alcanó
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Jordi Tarragó Jové, Alcalde de l’Ajuntament d’Almatret
Pere Puiggròs Compte, alcalde de l’Ajuntament d’Artesa de Lleida
Maria José Invernón Mòdol, alcaldessa de l’Ajuntament d’Aspa 
Miquel Pueyo París, alcalde de l’Ajuntament de Lleida
Montserrat Jové Vidal, alcaldessa de l’Ajuntament de Massalcoreig
Carles Català Visa, alcalde de l’Ajuntament de La Portella
Sandra Barberà Bosch, alcaldessa de l’Ajuntament de Puigverd de Lleida
Silvia Olmo, en substitució del Sr. Josep Abad Fernández, alcalde de l’Ajuntament de Rosselló
Josep Antoni Romià Pujol, alcalde de l’Ajuntament de Serós 
Josep Ma. Sanjuan Cornadó, alcalde de l’Ajuntament de Sudanell
Jaume Gort Quílez, alcalde de l’Ajuntament de Sunyer
Josep Ramon Solsona Oliva, alcalde de l’Ajuntament de Vilanova de la Barca

ORDRE DEL DIA:

1. Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió de 28 de novembre de 2019.
2. Informe del conveni per l’execució del projecte de la transició energètica a la com
3. arca del Segrià, a càrrec del personal tècnic de l’Associació Leader Ponent.
4. Informes de Presidència.
5. Precs i preguntes.

DESENVOLUPAMENT  DE LA SESSIÓ

1. Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió de 28 de novembre de 2019.
De conformitat amb l’article 110.3 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el 
Text  Refós  de la  Llei  municipal  i  de  règim local  de Catalunya,  s’ha  procedit  prèviament  a  la 
distribució a tots els membres del Consell d’alcaldes de l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària 
de 28 de novembre de 2019.

La Sra. Emma Solans Pérez, alcaldessa de l’Ajuntament de Gimenells i Pla de la Font, demana 
que es rectifiqui la transcripció de la seva intervenció a l’apartat de precs i preguntes, ja que hi  
consta com alcalde i no com alcaldessa. 

Incorporada l’esmena,  la  resta  de l’acta,  donada per  llegida i  trobada conforme,  s’aprova per 
unanimitat dels assistents.

2. Informe del conveni per l’execució del projecte de la transició energètica a la comarca del 
Segrià, a càrrec del personal tècnic de l’Associació Leader Ponent.

El Sr. David Masot, President del Consell d’alcaldes, dona la benvinguda a la Sra. Ester Linares 
Bosch, gerent de l’Associació Leader Ponent qui inicia la seva intervenció fent una breu explicació 
de què és l’Associació: és una entitat sense ànim de lucre i configurada com a Grup d’Acció Local 
(GAL) creada per a gestionar la metodologia Leader del Programa de Desenvolupament Rural 
(PDR) 2014-2020 a les comarques de les Garrigues, el Pla d’Urgell, el Segrià sud i l’Urgell.
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La  finalitat  de  l’Associació  Leader  de  Ponent  és  la  promoció  d’accions  per  fomentar  el 
desenvolupament rural  de la  zona mitjançant  l’aplicació de la  metodologia Leader,  aconseguir 
millores en els sectors productius dels territori i desenvolupar projectes diversos i de cooperació.

L’Associació  Leader  de  Ponent  participa  des  del  2016  en  el  projecte  ENFOCC,  projecte  de 
cooperació, l’objectiu del qual és impulsar la sostenibilitat al territori rural català basant-se en el 
foment  de  l’estalvi  i  l’eficiència  energètica  i  en  la  promoció  de  les  energies  renovables, 
especialment la biomassa com a font endògena. Mitjançant aquest projecte s’han desenvolupat 
diferents  accions:  jornades  tècniques,  intercanvis  d’experiències,  gestió  energètica  per  a 
empreses, càlculs de la petjada de carboni, etc. 

Al juliol del 2017 es va constituir la Taula de la Transició Energètica de Ponent, per tal de debatre, 
conscienciar i desenvolupar projectes cap a la transició energètica. Formen part d’aquesta taula 
els quatre Consells Comarcals (Urgell, Pla d’Urgell, Garrigues i Segrià), així com personal tècnic 
públic i privat. Del treball realitzat a la taula sorgeix el projecte de la Transició energètica a les 
comarques del  Pla d’Urgell,  l’Urgell,  les Garrigues i  el  Segrià.  L’Associació Leader  de Ponent 
ofereix informació en l’àmbit energètic, organitza tallers i jornades per al públic general sobre la 
transició energètica i elabora informes tècnics de temàtica energètica i d’aplicació de mesures de 
mitigació i adaptació als efectes del canvi climàtic. També es treballa per la signatura de convenis 
de col·laboració amb els diferents ens supramunicipals per implementar la gestió energètica als 
municipis  i  assessorar-los  en  els  àmbits  de  les  energies  renovables  i  l’estalvi  i  eficiència 
energètica. A hores d’ara, ja s’ha signat un conveni amb el Consell Comarcal del Segrià.

Informa que el Departament d’Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació Programa convocarà la 
línia d’ajuts pel programa de desenvolupament rural (PDR) de Catalunya 2014-2020, com un dels 
principals instruments de què disposa la Generalitat de Catalunya per tal de promoure una política 
estructural dirigida al món rural, donant especial atenció als sectors agraris i forestals. Una de les 
línies és la  de Millora del  medi  ambient  i  de  l'entorn rural,  al  que convida als  ajuntaments a 
concórrer, ja que creu que estaria bé que hi participés tota la comarca ja que quanta més voluntat 
es mostri, més fàcil serà participar en el projecte. L’Associació Leader Ponent no pot intervenir en 
municipis que no siguin territori Leader però sí es pot donar assessorament.

A part de la línia d’ajuts també informa que es treballa amb taules de treball integrades per entitats 
públiques i privades; en una d’elles s’està treballant la tàpia. També informa que existeix una taula 
de transició energètica, oberta a qui vulgui participar i estant prevista una trobada el dia 12, en la 
que participarà la Diputació per explicar un PEC de transició energètica europeu.

Tot seguit intervé la Sra. Neus Borràs, tècnica de referència que explica el conveni de transició 
energètica que ja ha signat el Consell  comarcal del Segrià. Explica que al Segrià no hi  havia 
accions en aquest sentit, les quals poden arribar a comportar canvis de potència als edificis amb 
un estalvi d’un 10% aproximadament de la despesa.
També  explica  el  programa  SIE  consistent  en  un  estudi  de  la  potència  contractada  pels 
ajuntaments i la potència idònia, amb el que es verifica que anualment es perden diners perquè 
mai s’arriba a la potència contractada.
S’ha demanat un ajut al SOC per dur a terme un estudi en matèria d’energia fotovoltaica i analitzar 
on es poden instal·lar més adequadament.
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La  Sra.  Ester  Linares  intervé  per  dir  que  cada  cop  vindran  més  empreses  interessades  en 
implantar instal·lacions fotovoltaiques al territori pel que estaria bé que aquest procés es dugués a 
terme de manera planificada i ordenada.

La Sra. Neus Borràs informa que la propera reunió sobre transició energètica està prevista pel 12 
de març, per si els assistents hi estan interessats.

El  President  considera  que  aquesta  taula  és  una  bona  eina  per  regular  les  instal·lacions 
fotovoltaiques i evitar que es produeixi un creixement desmesurat.

El  Sr.  Joan  Carles  Garcia  Guillamon,  alcalde  d’Alfarràs,  pregunta  quan  estarà  fet  el  mapa 
d’ubicacions,  ja que té una proposta damunt la taula per implantar al  municipi  una instal·lació 
fotovoltaica que preveu fins i tot les taules d’evacuació.

La Sra. Neus Borràs respon que es preveu que es tindrà durant l’any 2020 i que quan estigui 
acabat es presentarà.

El President intervé per dir que aquestes empreses tenen molts coneixements.

La Sra. Neus Borràs informa que a l’ICAEN existeix un grup d’experts en potència renovable que 
analitza els casos i al que es demana opinió.

La Sra. Ester Linares considera que pot ser una eina de desenvolupament rural i que s’ha de tenir 
en compte el paisatge.

El Sr. Jaume Sanuy, alcalde d’Albatàrrec, exposa que als pagesos se’ls fa una oferta econòmica 
que esdevé interessant davant la problemàtica actual existent amb la crisi dels preus de la fruita 
dolça .

El Sr. Antoni Perea, alcalde d’Alguaire, intervé que en molts projectes els ajuntaments no tenen 
massa cosa a dir, ja que, per exemple, al seu municipi existeixen 2 plantes de compostatge i de la 
3a sen van lliurar perquè el propietari se’n va desdir. Medi Ambient no permet regar a Alguaire, 
Almenar, Torrefarrera, s’hi va preveure una CEPA i no es va poder dir res.

El Sr. Manel Ezquerra, alcalde d’Alcarràs, exposa que si l’ajuntament no declara d’utilitat publica 
un projecte pot arribar a parar-lo. Es poden autoritzar plantes de compostatge de purins. En el 
tema de les plaques solars sempre hi haurà el límit de l’autoconsum i la xarxa de Lleida té una 
capacitat limitada i no existeix una gran àrea industrial metropolitana. En el seu municipi tenen una 
proposta per posar-se vora de l’estació de l’AVE que necessita molta energia. Proposa que es 
prevegi als planejaments urbanístics dels ajuntaments que si no es declara d’utilitat pública encara 
que urbanisme hi estigui d’acord, l’Ajuntament hi tinguin alguna cosa a dir.

El Sr. Manel Solé, alcalde de la Granja d’Escarp, intervé per dir que es pot lligar amb la problemàtica 
de com donar energia ja que es donen molts micro-talls, per exemple, al Baix Segrià fa dos caps de 
setmana hi va haver baixades importants de tensió.

El Sr. Hilari Guiu, alcalde d’Alfés, exposa que al seu municipi de 3.000 hectàrees en funcionament, 
només se’n poden regar 400, pel sector Segarra Garrigues, quan hi ha terra molt bona per fer de tot. 
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La problemàtica rau en el fet que es necessita molt terreny disponible i que s’ha de fer un reg que  
val molts milions d’euros i no s’hi pot fer res.

El Sr. Joan Carles Garcia, alcalde d’Alfarràs, diu que si li arriba una oferta per fer una instal·lació 
fotovoltaica  amb  línia  d’evacuació  feta,  és  una  oferta  pel  municipi  molt  interessant  ateses  les 
limitacions de creixement.

La Sra. Ester Linares, reconeix que el territori és complex i cal parlar els temes i prendre decisions  
conscients amb visió de futur i des de la consciència.

Finalment, el President agraeix a la Sra. Linares i a la Sra. Borràs la seva presència i explicacions, 
quedant tots emplaçats a analitzar les propostes que han estat plantejades avui.

3. Informes de Presidència 

El President informa que ahir va tenir lloc a Balaguer una reunió amb representants dels Consells  
Comarcals de la Noguera,  l’Urgell  i  el  Segrià per tal  de coordinar-se i  demanar finançament al  
Departament de Benestar pels Serveis Socials, finançat fins ara en un 66% (que realment és inferior 
perquè existeixen despeses que ha d’assumir el Consell com els triennis i les baixes del personal) 
quan la resta de consells reben un 75%, existint algun consell com el de l’Alta Ribagorça i el Pallars 
Sobirà amb un finançament del 80% per ser de muntanya. Es preveu que els tres junts faran força 
per aconseguir aquest objectiu.

La  Sra.  Teresa  Malla,  alcaldessa  d’Almenar,  opina  que seria  molt  bo  pels  ajuntaments  ja  que 
suposaria pagar del 34 al 25%.

El President també informa dels assumptes següents:

- el Departament d’Ensenyament ja està treballant els nous plecs pel contracte de menjador escolar 
que hauran de sortir  a  la primavera de manera que cap poble de la comarca es quedi  sense 
menjador escolar.

- demà a les 10.30h tindrà lloc a Montoliu l’acte de col·locació de la primera pedra a l’obra de 
l’abocador.

-  dimarts  dia  4  s’anirà  al  Parlament,  a  la  Comissió  d’Agricultura  amb els  sindicats  agraris  per 
defensar els preus de la fruita. No es pot defallir en aquesta lluita, amb escàndols tals com el fet que 
a Barcelona es vengui préssec de Xile a 9.85 €/kg.

El Sr. Manel Ezquerra, alcalde d’Alcarràs, intervé per dir que estan preparant la intervenció ja que hi 
haurà un representant del sindicat agrari, un de la plataforma que s’ha creat en aquesta matèria i  
ella mateix en representació dels alcaldes del territori.
Existeixen  molts  pobles  que  tenen  afectat  l’equilibri  territorial,  tenen  despoblament  i  un  teixit 
d’empreses que depenen del sector agrari, pel que salvar les explotacions familiars és salvar el 
poble.
Demana  als  assistents  la  seva  conformitat  en  aquest  plantejament,  el  qual  li  és  donat  per 
assentiment.
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El Sr. Manel Solé, alcalde de la Granja d’Escarp, diu que cal ser molt eficients i que potser no és bo 
anar molta gent a aquesta comissió. Proposa que els ajuntaments facin arribar les seves propostes i 
així canalitzar-les.

El Sr. Josep Ramon Guillamet, alcalde de Montoliu, pregunta si hi ha alguna novetat en el tema de 
les depuradores, ja que es parla de canviar el model energètic quan existeixen municipis que 
aboquen al riu Segre.

El President respon que no se’n sap res més, és un tema complex i cal un bon finançament, pel 
que aquest projecte no serà fàcil.

La Sra. Teresa Malla, alcaldessa d’Almenar, adverteix que caldrà tenir en compte els manteniments 
que se’n derivin.

El Sr. Manel Ezquerra, alcalde d’Alcarràs, exposa que l’ACA diu que pels abocaments que fan cada 
dia, exigeix una depuradora a la sortida dels filtres, a la part alta del terme.

El President insisteix que es tracta d’un tema complex i que preveu que el finançament serà escàs; 
els altres consells no hi estan d’acord.

Seguint  amb els informes de Presidència,  informa que els  percentatges de recollida actuals  se 
situen en un 45% aproximadament en els municipis per illes i en un 80% en els municipis amb 
recollida porta a porta, amb petites fluctuacions. Informa que s’estan destinant molts recursos i que 
el dia a dia planteja problemàtiques que cal anar solventant.

4. Precs i preguntes

El Sr. Jordi Verdú, alcalde de Corbins, formula un prec dient que troba a faltar una reunió, com a 
municipi amb recollida porta a porta, amb Nordvert. Cal una alternativa perquè les plaques solars 
d’algunes deixalleries no funcionen i comporta en ocasions haver de fer de policia quan no els 
pertoca.

El Sr. Hilari Guiu respon que està prevista una reunió la setmana vinent amb l’empresa i després, 
automàticament, es convocarà una reunió amb els ajuntaments.

Sense cap altre afer a tractar,  el  president aixeca la sessió en la data i hora assenyalades a 
l’encapçalament, del que com a secretària estenc aquesta acta i en dono fe.

Vist i Plau
El president del Consell d’Alcaldes
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David Masot Florensa

Carrer del Canyeret, 12 - 25007 Lleida - Tel. 973 054 800 - Fax 973 054 810
presidencia@segria.cat - http://www.segria.cat
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